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摘要

本文以分析劉德義教授聲樂作品“遣興"為主軸，以中國字聲韻與律動

為經緯，輔以演唱的詮釋、個人版本校訂，構成論文完整的全貌。

五聲音階是全曲的核心，憑著調式的轉移(旋相為宮) ，豐富了五聲音階

的聲響與色彩。聲韻與律動則是以字國的分配、中國字特有的聲腔吟誦及歌詞

的意境，以不同的動機生動的表達出中國藝術歌曲特色。

本文的校訂則以不同的版本、不同的演唱家、劉教授手稿及個人當年學

習作曲的回憶作為校訂的依據，應該與作曲家的意圖相契合吧!



An Analysis and Study of Pietro De-Yi 

Liu's “Trunklieder" 

By Shing-Kwei Tzeng 

This artic1e, An Ana訓ly戶SI阻s and Study of Pi阻et缸ro De-Yi Liu's 

consists of a det臼ailed analysis of both the rhyrne and rhythrn of the Chinese 1句ync臼s，

E間'ef.跆er扭en血ce臼s and cornparisons with di叮e叮.re叩nt Ìntl包:er中pr扭et組at垃10叩ns旭s ， and my own 

interpretation. 

The pentatonic scale is the maín core of the piece. Along with 也尬， the piece 

relies on the transfonnation between modes to add rich sound and color. The 

vowels of the Chinese rhyme, the rhythms of word groups with different tunes , and 

lyrical atrnosphere correspond with the di旺'erent motifs to express a unique take on 

the art of Chinese song. 

My edition stems from differing versions and altemate interpretations, the 

draft rnanuscri阱， and my own private lessons with Professor Liu - and hopefully 

lies in the same vein 晶晶e spirit of the original cornposition. 

2 



一、自由德義教授簡介

二、旋律與詞之聲韻等與情感表達的關係

(1)歌詞「一字數音」為中國歌曲之特色

(2)押韻與四聲

(3)疊字

(4)歌詞的律動與曲詞的1iÆ律線

1.歌詞的律動

2.詞曲音調的直是律線

三、節奏方面

四、關於調式與和聲

五、伴奏

六、分析

(1)前奏

(2)前段聲樂部份的分析

(3)前段伴奏部份的分析

(4)從間奏至全曲結束

七、心得

八、閑劉德義重要作品一覽表
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